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Zápis z jednání 

Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady kraje Vyso čina č. 2/2009 
konaného dne 19. 2. 2009 

 
Přítomni: 

1. Marie Bohuslavová (místopředsedkyně) 6. Jaromír Brychta 

2. Ladislav Nechvátal 7. Ladislav Nováček 

3. Pavla Kučerová 8. Kamil Vejvoda 

4. Ladislava Kratochvílová 9. Jiří Vondráček (předseda) 

5. Jiří Hormandl 10. Jiří Bína (tajemník) 
Nepřítomni (omluveni): 

1. Josef Brůna 2. Vítězslav Schrek 
Hosté: 

1. Petr Krčál (člen Rady kraje Vysočina) 

2. Věra Švarcová (OSVZ) 

3. Pavel Říčan (Fokus Vysočina) 

4. Martin Šťastný (o. s. VOR Jihlava) 
 
Program: 

1. Zahájení, kontrola úkolů, schválení zápisu; 
2. Informace z pracovní skupiny pro rozvoj služeb duševně nemocných; 
3. Návrh dalšího postupu kraje v oblasti financování sociálních služeb; 
4. Návrh plánu činnosti doplněný o připomínky členů komise; 
5. Návrh kritérií hodnocení hospicové péče z důvodu objektivního rozdělení finančních 

prostředků; 
6. Diskuze, různé (Problematika zařízení pro děti vyžadující okamžitou pomoc, financování 

dobrovolnictví a sousedské výpomoci); 
7. Závěr. 

 
1. Zahájení, kontrola úkol ů, schválení zápisu 
Jiří Vondráček, předseda Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady kraje Vysočina, 
přivítal všechny přítomné a hosty.  
Dle počtu přítomných členů konstatoval, že je komise usnášeníschopná. Jiří Vondráček navrhl 
doplnit program o bod „Spolupráce kraje Vysočina s Dolním Rakouskem v Programu „Evropská 
územní spolupráce Rakousko – Česká Republika 2007-2013“ v projektu rodinné pasy“. Bod byl 
zařazen před bod číslo 6 a takto upravený program jednání byl 9 hlasy schválen. 
K zápisu z minulého jednání nebyly vzneseny žádné připomínky, všechny úkoly byly splněny. 
 
 
2. Informace z pracovní skupiny pro rozvoj služeb d uševn ě nemocných 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladové materiály.  
 
Jiří Vondráček představil členy této pracovní skupiny Pavla Říčana a Martina Šťastného. 
Jiří Bína uvedl, že se pracovní skupina schází od podzimu roku 2008 a zabývá se vytvořením 
koncepce funkční sítě služeb pro cílovou skupinu duševně nemocných. Materiály, které jsou 
předkládány jsou v pracovní fázi a na základě připomínek budou dopracovány. Pracovní skupina 
se nachází v závěru své činnosti před přípravou koncepce rozvoje. 
Martin Šťastný pohovořil o problematice komunitní péče pro duševně nemocné. 
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Pavel Říčan seznámil členy komise formou prezentace s prací a výsledcích jednání skupiny jako 
celku. Pracovní skupina vznikla z iniciativy poskytovatelů sociálních a zdravotních služeb. Dále 
pohovořil o vymezení cílové skupiny, zpřehlednění služeb poskytovaných v kraji Vysočina, 
definování potřebné sítě služeb, stanovení cílů pracovní skupiny. Informoval také o roli kraje, 
který by měl určit status pracovní skupiny, začlenit pracovní skupinu do Střednědobého plánu 
sociálních služeb a využít koncepci v rámci zpracování Individuálního projektu.  
Jiří Vondráček ohodnotil práci, kterou pracovní skupina odvedla. Sdělil, že by bylo dobré, kdyby 
se někdo ze členů komise začlenil do této pracovní skupiny. 
Co se týká statusu pracovní skupiny uvedl Jiří Bína, že je možné zakotvit existenci pracovní 
skupiny do další verze Střednědobého plánu sociálních služeb, což by zajišťovalo kontinuitu do 
dalších volebních období. 
 
Usnesení 008/02/2009/Kspp  
Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady kraje Vyso čina 
bere na v ědomí 
informaci o činnosti pracovní skupiny pro rozvoj služeb duševně nemocných dle materiálů 
KSPP-02-2009-02, KSPP-02-2009-02, př. 1, KSPP-02-2009-02, př. 2, KSPP-02-2009-02, př. 3  
a KSPP-02-2009-02, př. 4 a 
pověřuje 
Ladislavu Kratochvílovou zajišťováním komunikace mezi pracovní skupinou pro rozvoj služeb 
duševně nemocných a komisí sociální a pro oblasti protidrogové politiky. 
Usnesení bylo přijato 9 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
3. Návrh dalšího postupu kraje v oblasti financován í sociálních služeb  
Členové komise obdrželi s předstihem podkladové materiály. 
 
Jiří Vondráček informoval, že předložený materiál popisuje historii a obsahuje návrh na 
rozdělení prostředků z rozpočtu kraje, který bude předložen na jednání krajského zastupitelstva 
v březnu. Naznačil problém u financování domovů pro seniory a snahu obcí převést některé tyto 
domovy na kraj. 
Jiří Bína podrobně okomentoval postup kraje v oblasti financování sociálních služeb. Z materiálu 
je patrné, že největší propad je u pobytových služeb, který dopadá jak na obecní zařízení, tak na 
zařízení ve zřizovatelské působnosti kraje. Zásadní skutečností je meziroční pokles objemu 
dotací ze státního rozpočtu o 135 mil. Kč. MPSV na základě podnětů od krajů a poskytovatelů 
své dotace navýší o celkový objem 1,5 mld. Kč, z toho 1,1 mld. Kč bude použito na financování 
pobytových služeb. Návrh rozdělení této částky zašle do konce února k připomínkám na krajské 
úřady a po vypořádání připomínek rozhodne o konečné výši dotací příslušná dotační komise 
dne 28. 3. 2009. Dále popsal financování jednotlivých typů služeb. 
Domovy pro seniory  – na domovy důchodců obcí a NNO kraj již několik let přispívá částkou  
10 tis. Kč na lůžko a rok. Zatím byla schválena první část dotace ve výši 5 tis. Kč na lůžko a nyní 
OSVZ navrhuje schválit dotaci ve výši dalších 5 tis. Kč na lůžko. 
Azylové domy  – vzhledem k poměrně dobrým výsledkům v dotačním řízení MPSV a k možnosti 
zahájení financování z evropských prostředků v poslední části roku 2009 navrhuje OSVZ 
doplatit tyto služby do výše 80% součtu dotací z MPSV a kraje poskytnutých v roce 2008. 
Občanskému sdružení Na počátku, které sídlí v Brně a má v kraji Vysočina azylový dům se 
podařilo získat evropské finanční prostředky, takže dotace od kraje nepotřebují. 
Pečovatelská služba  – materiál popisuje i vývoj financování pečovatelské služby v minulých 
letech. OSVZ navrhuje poskytnout dotace bez rozlišení zda jde o pečovatelskou službu 
provozovanou obcí nebo NNO. Navrhuje poskytnout dotaci ve výši doplatku do částky 100 tis. 
Kč na jeden pracovní úvazek pečovatelské služby pokud poskytovatel vyjíždí zabezpečovat 
pečovatelskou službu do jiných obcí, případně jde-li o malého poskytovatele, jehož velikost 
nepřesahuje 2 pracovní úvazky. Pro ostatní poskytovatele navrhuje OSVZ poskytnout dotaci ve 
výši doplatku do částky 70 tis. Kč na jeden pracovní úvazek. 
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Ostatní sociální služby  – OSVZ navrhuje při započtení dotace z MPSV a předchozí dotace 
kraje poskytnout doplatek do výše 75% součtu dotace z MPSV a kraje v roce 2008. Existují i 
služby, které při snížení prostředků nelze financovat. Jedná se sociálně – aktivizační služby pro 
seniory a osoby se zdravotním postižením, které vznikají při pečovatelských službách. 
 
Úkol:  zaslat členům komise kompletní přehled financování sociálních služeb, ze kterého bude 
patrné, které sociální služby neobdrží od kraje žádné finanční prostředky. 
Odpov ědnost:  tajemník, koordinátorka 
Termín:  27. 2. 2009 
 
Proběhla diskuse na téma problematiky domova pro seniory v Nížkově. 
 
Usnesení 009/02/2009/Kspp  
Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady kraje Vyso čina 
doporu čuje 
radě kraje navrhnout zastupitelstvu kraje rozhodnout o poskytnutí dotací dle klíče uvedeného 
v materiálu KSPP-02-2009-03. 
Usnesení bylo přijato 9 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
4. Návrh plánu činnosti dopln ěný o p řipomínky členů komise 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Jiří Vondráček podal informaci, že byly doručeny dva náměty na zařazení do plánu činnosti 
komise na rok 2009. Námět od paní Bohuslavové se týkal prorodinné politiky, námět od pana 
Brůny pomoci dětem ve věku 6-18 let vyžadujících okamžitou pomoc. 
Jiří Bína pohovořil o pomoci dětem vyžadujících okamžitou pomoc. Tuto pomoc poskytují v kraji 
Vysočina dvě zařízení Dětský domov Kamenice nad Lipou a Dětské centrum Jihlava. Jsou to 
zařízení zaměřená na péči o děti do 3 let. Legislativní úprava umožňuje zařízením částečné 
hrazení nákladů spojených s touto péčí. Dotace do této oblasti v roce 2008 činily 600 tis. Kč. 
Řešení této problematiky vyžaduje součinnost s odborem školství, mládeže a sportu. 
Marie Bohuslavová poděkovala za zařazení problematiky prorodinné politiky do plánu činnosti 
komise. Jedná se o oblast, na kterou by se nemělo zapomínat. Bylo by dobré vytvořit k této 
problematice pracovní skupinu. 
Věra Švarcová vyjádřila souhlas se zřízením pracovní skupiny, do které by ráda zapojila i 
úředníky z OSVZ. Na příštím zasedání komise bude podána informace z této pracovní skupiny. 
 
Úkol:  zajistit pro členy komise publikaci Rodinná politika na úrovni krajů a obcí. 
Odpov ědnost:  tajemník  
Termín:  7. 5. 2009 
 
Usnesení 010/02/2009/Kspp  
Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady kraje Vyso čina 
doporu čuje 
radě kraje schválit plán činnosti dle materiálu KSPP-02-2009-04, př. 1. 
Usnesení bylo přijato 9 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
5. Návrh kritérií hodnocení hospicové pé če z důvodu objektivního rozd ělení finan čních 
prost ředků 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Jiří Bína sdělil členům komise, že na zastupitelstvo kraje byl předložen návrh na poskytnutí 
dotace do výše 300 tis. Kč na poskytovatele hospicové péče a okresní středisko. Tyto 
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prostředky však pokrývají náklady hospicové péče pouze zčásti a OSVZ má za úkol předložit 
radě kraje vyhodnocení dosavadního vývoje a návrh dalšího řešení. K tomu, aby bylo možné pro 
budoucnost stanovit systém financování hospicové péče, je třeba stanovit kritéria pro 
poskytování dotací. Kritéria jsou uvedena v podkladovém materiálu a Jiří Bína je okomentoval. 
K přiložené tabulce uvedl, že je pouze orientační, vytvořena na základě odhadu, čísla budou 
upřesněna na základě zkušeností z prvního čtvrtletí letošního roku. 
Navržená kriteria: 
Služba, která bude z rozpočtu kraje financována jako hospicová péče, musí splňovat následující 
kriteria: 
 

1. Služba odpovídá definici hospicové péče: „Hospicová péče je specializovaná, paliativní a 
emfatická péče o hospicového pacienta. Hospicovým pacientem se rozumí nevyléčitelně 
nemocný člověk, u kterého byla ukončena kurativní (léčebná) péče, pokračuje léčba 
symptomatická a odborně je stanovena prognóza délky života do 180 dnů. 

2. Komplexní hospicovou péči zabezpečuje multidisciplinární tým složený ze 
specializovaných členů (lékař, zdravotní sestra, sociální pracovník, pracovník 
v sociálních službách, klinický psycholog, duchovní). Tým má zajištěnou možnost 
spolupráce se dalšími osobami (např. fyzioterapeut, nutriční terapeut, dobrovolníci). 

3. Hospicová péče je cílená, sledovaná, vyhodnocovaná a předem naplánovaná týmem, 
pečující rodinou a pacientem. 

4. Poskytovatel zajišťuje v jednom středisku čtvrtletně minimální výkony v počtu 5 uživatelů 
a 150 intervencí delších než 30 minut. (Podle prvních výkazů tři ze šesti vykázala 2, 6 a 
9 klientů domácí péče a 4 klienty denního stacionáře. Při domácí péči byly na středisko 
vykázány hodnoty intervencí nad 30 minut – 30, 220 a 263).  

5. Poskytovatel obdrží na jedno středisko hospicové péče maximálně 2 mil. Kč z prostředků 
MPSV a kraje v součtu na rok. Pokud požaduje nižší dotace, obdrží dotace dle svého 
požadavku. Prostředky nad rámec této dotace si poskytovatel zajistí z jiných zdrojů. 
(Průměrné náklady na jedno středisko domácí hospicové péče, pokud nepočítáme 
nejnižší a nejvyšší hodnoty a centrum sociálně aktivizačních služeb, činí 2,5 mil. Kč. 
Průměrný požadavek na dotaci kraje činí necelých 25 % z nákladů. Průměrné příjmy 
z jiných zdrojů než od MPSV a kraje na středisko činí 14 % z nákladů. Doporučujeme, 
aby si poskytovatel opatřil 20 % nákladů z jiných zdrojů než z MPSV a kraje.) 

Nastínil také problém, který se může objevit, a to, že v budoucnu vznikne i péče, která bude mít 
charakter hospicového lůžka, což se bude muset v kritériích zohlednit. 
K tématu proběhla rozsáhlá diskuse, ze které vyplynul následující závěr: 
 
Usnesení 011/02/2009/Kspp  
Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady kraje Vyso čina 
bere na v ědomí  
navržená kritéria s tím, že podle nich bude posuzována hospicová péče k 30. 4. 2009 a kritéria 
budou současně předložena poskytovatelům k případnému připomínkování. 
Usnesení bylo přijato 8 hlasy (0 proti, 1 se zdržel). 
 
Zasedání opustila Pavla Kučerová a Ladislav Nováček. 
 
 
6. Spolupráce kraje Vyso čina s Dolním Rakouskem v Programu „Evropská územní 
spolupráce Rakousko – Česká Republika 2007-2013“ v projektu rodinné pasy 
Členové komise obdrželi přímo na zasedání podkladový materiál. 
 
Jiří Vondráček informoval, že spolupráce s Dolním Rakouskem v projektu rodinné pasy byla 
řešena už v minulém volebním období. Na spolupráci však nebylo přistoupeno, objasnil důvod. 
Jiří Bína sdělil, že projekt rodinné pasy funguje v kraji Vysočina od října 2006, kdy se připojil 
k obdobnému systému Jihomoravského kraje. Kraj Vysočina má nyní možnost využít finanční 
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prostředky z Operačního programu přeshraniční spolupráce ČR – Rakousko. Hlavním přínosem 
spolupráce bude vzájemná uznatelnost rodinných pasů mezi Vysočinou a Dolním Rakouskem a 
financování rozšířených akcí pro držitele rodinných pasů z evropských prostředků. Dále 
informoval, že počet zaregistrovaných rodin je 5166 a poskytovatelů slev 598. 

 
Usnesení 012/02/2009/Kspp  
Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady kraje Vyso čina 
doporu čuje  
radě kraje navrhnout schválení Dohody o spolupráci mezi zemí Dolní Rakousko a krajem 
Vysočina zastupitelstvu kraje a 
schválit 
podání žádosti na čerpání z Programu přeshraniční spolupráce Česká republika – Rakousko, 
který bude probíhat 2,5 roku za účelem zlepšení informovanosti i nabídky slev a služeb 
v projektu Rodinné pasy tak, aby byla pro občany kraje Vysočina na stejné úrovni jako 
v Jihomoravském kraji a za účelem zajištění přímého financování projektu pro kraj Vysočina. 
Usnesení bylo přijato 7 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
7. Diskuze, r ůzné (Problematika za řízení pro d ěti vyžadující okamžitou pomoc, 
financování dobrovolnictví a sousedské výpomoci) 
Jiří Bína pohovořil o sousedské výpomoci. Jedná se o projekt, který byl podpořen z Fondu 
Vysočiny a financoval koordinátory, kteří oslovovali jednotlivé obce a jednali s nimi o 
vyhledávání osob, které potřebují pomoc se sebeobsluhou. Projekt  byl zaměřen na hledání 
řešení především pro malé obce, které nemají pečovatelskou službu a jejich obyvatelé 
nepotřebují velký rozsah pomoci. Ze závěrečných zpráv vyplývá, že vzniklo několik desítek 
funkčních vztahů mezi osobou, která pomoc potřebuje a osobou, která pomoct chce. 
V některých okresech však byly pospány stávající vztahy, které jsou funkční, ale nedošlo 
k navázání nových. Na základě tohoto je třeba zjistit, zda je vhodné v projektu pokračovat. 
Členové komise obdrží na příštím zasedání zprávu o vyhodnocení. 
 
Termín příštího zasedání byl stanoven na čtvrtek 7. kv ětna 2009 . 
 
 
10. Závěr 
Předseda poděkoval přítomným za účast a ukončil jednání. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Jiří Vondrá ček v. r. 
předseda Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady kraje Vysočina 
 
 
Zpracovala a zapsala Dana Uchytilová dne 23. 2. 2009 


